
číslovky
20. LEKCE

druhy  lat. číslovek základní orientace v číslovkách
základní (jedna, dvě...)
řadové (první, druhý...)
podílné (po jednom, po dvou...)
číselná násobná příslovce
(jednou, dvakrát..)
násobné (jednoduchý,
dvojnásobný...)

Co je dobré vědět obecně o sklňování číslovek
Většina základních číslovek se neskloňuje, skloňují se číslovky 1-3, číslovky pro stovky 200-900 a výraz milia
(1000) v plurálu.
Všechny řadové číslovky se skloňují jako adjektiva 1. a 2 deklinace v sg. na -us, -a, -um.
Všechny podílné číslovky se skloňují jako adjektiva 1. a 2. deklinace v pl. na -i, -ae, -a.

11-17: -decim (undecim, duodecim...)
desítky: -ginti/-ginta (viginti, triginta...)
stovky: -centi/-genti (ducenti, trecenti,
quadringenti...)

základní číslovky fungují jako ADJEKTIVA
(krom výrazu milia - tisíc) → jsou ve stejném
pádě jako počítaný předmět (quinque milites)

Skloňování číslovek

1: unus, a, um  2: duo, duae, duo  3: tres, tria 
sg.
nom.

gen.

dat.

ak.

abl.

m.
unus

unum

uno

f.
unus

unius

uni

unam

una

n.
unum

unum

uno

pl.
nom.

gen.

dat.

ak.

abl.

m.
duo

duorum

duobus

duo/duos

duobus

f.
duae

duarum

duabus

duas

duabus

n.
duo

duorum

duobus

duo/duos

duobus

pl.
nom.

gen.

dat.

ak.

abl.

m.
tres

tres

f.
tres

trium

tribus

tres

tribus

n.
tria

tria

stejně se skloňuje
ambo, ae, o

200-900: (jako 200: ducenti, ae, a)
pl.
nom.

gen.

dat.

ak.

abl.

m.
ducenti

ducentorum

ducentos

f.
ducentae

ducentarum

ducentis

ducentas

ducentis

n
ducenta

ducentorum

ducenta

1000: Mille, milia
milia v pl. má povahu
substantiva, má tedy
počítaný předmět v gen.: duo
milia hominum (2000 lidí)
 v sg. ale má pád vyžadovaný
větou:  mille incolae (1000
obyvatel)

n.
milia

milium

milibus

milia

milibus

pl.
nom.

gen.

dat.

ak.

abl.



číslovky - přehled tvarů
20. LEKCE

základní řadové podílné

násobná příslovce

Jak číslovky spojovat? 
Desítky a jednotky:

sestupně bez spojky (viginti unus = 21)
vzestupně se spojkou et (unus et viginti =
21)

Stovky a výše:
pouze sestupně bez spojky et 
sestupně se spojkou et: číslovka obsahující
pouze tisíce a stovky  (např. duo milia et
sescenti = 2600)

dobré rady na závěr 
základní číslovky fungují jako ADJEKTIVA (krom výrazu milia - tisíce) → jsou ve stejném pádě jako počítaný předmět
(quinque milites = pět vojáků). Pokud máte dojem, že už jste to četli, tak ano, hned na začátku. Ale je to důležité. Fakt.
Žádné quinque militum.

Přehledové tabulky  převzaty z : KRTKOVÁ, J. Latina pro zdravotnické školy.. Bez údajů o vydání, s. 66-67. [cit. 011019].Dostupné z: <https://www.szsvzs.cz/file.php?nid=12268&oid=3762286>


